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Projev 

spolkového prezidenta Joachima Gaucka 

na státním banketu 

pořádaném prezidentem České republiky Milošem 

Zemanem 

dne 5. května 2014 v Praze 

Vážený pane prezidente, 

vážená paní Zemanová,  

vážené dámy, vážení pánové,  

děkuji vám za srdečné přijetí, které jste připravili mé delegaci, 

paní Schadtové a mně. 

Velice mě těší, že mohu být na tak mimořádném evropském 

místě. Není mnoho budov v Evropě, které vyzařují takový lesk, 

důstojnost a bohatou historii jako Pražský hrad. Proto velmi děkuji za 

toto pozvání ke státní návštěvě do České republiky a na tento banket 

zde na Pražském hradě, čehož si velice vážím. 

Vztahy mezi Českou republikou a Německem jsou tak výborné, 

že si mnozí ani nevšimli, že se zde od založení České republiky ještě 

neuskutečnila žádná státní návštěva německého prezidenta. Za to, že 

jsou vztahy již po desetiletí nejlepší, nevděčíme pouze vládám, které 

spolu hladce spolupracují, nýbrž občanům obou našich zemí. V průběhu 

let se stále lépe poznávali. Z toho se nikdy nemůžeme dostatečně 

radovat. 

Navštěvujeme se nyní již s velkou samozřejmostí – a to nejen v 

Praze a Berlíně, oněch dvou metropolích, které se od osvobození od 

komunismu a od znovusjednocení Evropy staly znovu tak živými a 

především atraktivními pro mladé lidi. 

Češi objevují krásu německé krajiny, Němci objevují půvab Čech 

a Moravy. A skutečnost, že vaši bývalí spoluobčané a krajané, kteří 

dnes žijí v Německu, mohou plni zvědavosti takzvaně navštěvovat 

domov, svědčí o enormním rozvoji našich vztahů. Mnozí uprchlíci a 

vyhnanci a jejich děti a vnuci se stali mostem mezi našimi státy. 
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Právě proto, že se stalo takovou samozřejmostí, že se vídáme, 

navštěvujeme, spolu hovoříme a jednáme se sebou jako přátelé, právě 

proto nás tolik zarmucují temná období česko-německé historie, Máme 

je na očích právě dnes, 5. května. 

Dnes si připomínáte spolu s vašimi krajany výročí Pražského 

povstání v roce 1945, kdy začali stateční Češi povstávat proti 

německým okupantům. O tři dny později byla Praha, Čechy a Morava 

osvobozeny. Osvobozeni byli i vězni v koncentračním táboře Terezín. 

Vy a vaši krajané jste si 15. března tohoto roku připomněli 75. 

výročí okupace Československa. Václav Havel pozval v roce 1990 k 

tomuto výročí velkorysým gestem usmíření spolkového prezidenta 

Richarda von Weizsäckera. Prezident Havel tehdy konstatoval: 

„Definitivní tečku za naším prvním pokusem o demokratický stát udělal 

patnáctého března roku 1939 jistý šílenec v holínkách, když vtrhl do 

tohoto hradu, aby zvěstoval světu, že násilí vítězí nad svobodou a 

lidskou důstojností.“ 

Není pro mě samozřejmé, že zde dnes smím stát. Beru to jako 

dar a děkuji vám za to. Moje poděkování zahrnuje i radost z toho, že 

Česká republika a Německo jsou již 25 let přáteli a partnery, zavázány 

svobodou a demokracií. 

Obě země, Česká republika a Německo, patří do Evropské unie a 

NATO. Tady jsou dvě jubilea k oslavě: Česká republika je nyní již 

patnáct let členem NATO a deset let v Evropské unii. To jsou 

společenství, v nichž jsme se vzájemně se všemi jinými partnery 

zavázali k tomu, že budeme zajišťovat a uchovávat mír, bránit a 

rozvíjet svobodu, podporovat blahobyt a spravedlnost. 

Těší mě, pane prezidente Zemane, že se s vámi, bojovníkem za 

svobodu a přesvědčeným Evropanem, mohu setkat. Vy a od ledna 

úřadující česká vláda jste dali významné signály a učinili jste důležitá 

prohlášení ohledně české evropské politiky. My v Německu jsme rádi, 

že ve vás a vaší vládě máme partnera pro jednotu, stabilitu a pokrok v 

Evropské unii. 

Události na Ukrajině nám v neposlední řadě připomínají, že je 

Evropská unie zcela zásadně mírovým a demokratickým projektem. 

Sto let po vypuknutí 1. světové války a 75 let po začátku 2. světové 

války víme, že tyto vymoženosti nejsou samozřejmé. 

Zakončím slovy velké německy píšící pražské spisovatelky Lenky 

Reinerové: „Že spolu chceme a umíme žít v míru, je možná 

samozřejmost. Je to ale samozřejmost, o kterou se musí neustále 

pečovat.“ 

Tak pozvedám svou číši na naši společnou dobrou budoucnost v 

Evropě, na česko-německé přátelství a na zdraví našeho hostitele a 

jeho paní. 
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